
Zápis 
z chovatelského kolegia Hovawart klubu ČR z.s. 

 

Datum a čas: sobota 28. 8. 2021 od 10:00 hodin. 

Místo: Hotel Jana, Koliby 2, Přerov  

Přítomní: Martina Balonová, Hana Jemelková, Martin Slezák, Zuzana Štěrbová, Markéta Wortnerová 

Omluveni: Gabriela Miksová 

Hosté: Kateřina Fejfarová, Šárka Slezáková 

 

Chovatelské kolegium na svém zasedání v první části projednávalo chovatelské záležitosti: 

1. Výskyt bezocasosti  v chovu – v roce 2020 se ve vrhu A- Pravá láska narodilo štěně bez ocasu a štěně se 

zkráceným ocasem. Bezocasost je problém páteře a může v pozdějším věku u jedince způsobovat zdravotní 

problémy, ale nelze vyloučit i více faktorů včetně vlivu vnějšího prostředí. Chovatelské kolegium bylo 

seznámeno prostřednictvím p. Wortnerové a p. Fejfarové s názory odborných veterinářů. Na základě jejich 

názorů CHK doporučuje dále v chovu nevyužívat jak rodiče, tak i v budoucnu sourozence  postižených 

jedinců.  

2. HPCH obdržela informaci, že je možná pochybnost o otcovství ve vrhu B- Cora Star. CHK bylo seznámeno 

s průběhem krytí jak z pohledu majitele plemeníka, tak chovatelky, ale nemůže posoudit, jestli k nakrytí 

feny skutečně došlo nebo ne. Štěňata se mohou narodit i z krytí, kde pes do feny jen pronikne a nedojde ke 

svázání. CHK rozhodlo, že podmínkou pro vystavení průkazu původu pro vrh je provedení paternity a určení 

otcovství u jednotlivých štěňat. Odběr vzorků provede poradce chovu při kontrole vrhu a vzorky budou 

zaslány do laboratoře Genomia na náklady chovatelky. CHK nebude podávat podnět na kárné řízení, 

protože nebylo prokázáno úmyslné porušení zápisního řádu, ale šlo spíše o nezkušenost chovatelky a 

majitele psa a jejich špatnou komunikaci.  

3. Genetické testy – do databáze se budou zapisovat pouze oficiální výsledky konkrétního jedince,  neuznávají 

se výsledky testů po rodičích (tzv. po rodičích/by parentage). 

4. Degenerativní myelopatie (DM) –  testy na DM zatím nejsou certifikované přímo na plemeno hovawart, 

proto se poradci chovu a zástupci výboru neshodli na podmínce, aby před vystavením krycího listu byla 

splněna podmínka, že jeden z rodičovského páru bude mít test na DM s výsledkem N/N. CHK požádalo 

předsedkyni klubu p. Kateřinu Fejfarovou, jestli by klub nemohl nějak přispět k výzkumu, aby byl vyvinut 

test na DM přímo na plemeno hovawart, stejně jako se to podařilo u bernských salašnických psů. 

Hlavním programem chovatelského kolegia bylo projednání a následná diskuze o možných úpravách 

povahového testu a s tím spojená úprava bonitačního řádu. Minulý rok nám ukázal, že  současná bonitace 

s daným množstvím pomocníků je „nepružná“ a při omezení v počtu setkávání lidí je neproveditelná. HPCH 

oslovila kromě PCH i bonitačního a výcvikového referenta, kteří CHK zaslali své postřehy z bonitací a možné 

návrhy úprav. Základní body, na které by se změny měly zaměřit 

a. Upravit části povahového testu – snížit počet pomocníků při povahovém testu, zkrátit test 

vynecháním části od úvazu u kolíku a vynechání pomocného psa 

b. Přesunout zpět měření až na posuzování exteriéru a uzavírat PT až po posouzení exteriéru  

c. Jiný systém vyhodnocení povahového testu – bodování není ideální pro využívání jedinců v chovu 

a ne vždy odpovídá projevu jedince v celém průběhu bonitace.  

d. Zvážit možnost posouzení PT bonitační komisí bez přítomnosti rozhodčího z výkonu  

e. Zvážit přidat do PT  prověření povahy psů s využitím figuranta 

f. Zvážit zrušení tříd chovnosti 

Na základě těchto návrhů a připomínek připraví chovatelské kolegium pro nejbližší členskou schůzi návrh změn 

bonitačního řádu a povahového testu.  

Hana Jemelková, hlavní poradce chovu 


